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معاونت علمی و فناوری اعلام کرد کارخانه نوآوری 
دانشگاه تهران مجهز به انرژی خورشیدی شد.

به گزارش از معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، از 
ســامانه انرژی تجدید پذیر در کارخانه نوآوری دانشگاه تهران 

رونمایی و بهره برداری شد.
این پروژه فناورانه با حمایت معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری و مشارکت برنامه توسعه ملل متحد، در راستای بهینه 
سازی مصرف انرژی در محل احداث کارخانه نوآوری پردیس 
دانشکده های فنی دانشگاه تهران و با حضور علی وطنی مجری 
ملی پروژه بهینه سازی انرژی و محیط زیست در ساختمان، کارن 
ابری نیا سرپرست راه اندازی کارخانه نوآوری دانشگاه تهران و 

محمدی مدیر طرح های فنی و مهندسی برنامه توسعه ملل 
متحد راه اندازی و به بهره برداری رسید.

این پروژه اجرایی شده تا ضمن ترویج فرهنگ بهره مندی از 
انرژی های نو و تجدیدپذیر، زمینه را برای بهینه سازی و ذخیره 
انرژی الکتریکی و تامین نیاز واحدهای فناور مستقر فراهم کند.

در قالب پروژه بهینه سازی انرژی در ساختمان، این طرح در 
۹ سایت اجرایی سازی شده که ۸ طرح مربوط به ساختمان های 
مدیریت بحران بوده و یکــی از این طرح ها در محل احداث 

کارخانه نوآوری دانشگاه تهران پیاده سازی شده است.
در قالب این طرح سامانه ۲۵ کیلووات متصل به شبکه برق و 
۵ کیلووات منفصل از شبکه پیاده سازی شده است که می توان 

هنگام قطعی برق شهری، مورد استفاده قرار بگیرد و از میزان 
مصرف برق نیز می کاهد. کف بام کارخانه نوآوری دانشــگاه 
تهران به مساحت ۱۸۰ متر مربع با پانل های خورشیدی پوشانده 
شــده و در مجموع، ۹۰ پانل مورد اســتفاده قرار گرفته است. 
باتری های استفاده شده برای ذخیره انرژی الکتریکی تولیدشده، 

از توانایی ۴۳ کیلووات ساعت انرژی برخوردار هستند.
کارخانه نوآوری دانشــگاه تهــران با حمایت معاونت علمی 
و فناوری ریاســت جمهوری قرار اســت محلی برای توسعه 
نوآوری های دانشگاهی و استقرار مراکز نوآوری، خانه های خلاق 
و نوآوری باشد و از این طریق زمینه را برای رونق شرکت های 

دانش بنیان و خلاق فراهم کند.

چراغ کارخانه نوآوری دانشگاه تهران با انرژی های نو روشن می شود 

 مردم برای دریافت گذرنامه 
به دفاتر پست مراجعه نکنند

مدیرکل پست خوزستان گفت: شهروندان 
برای دریافت گذرنامه به دفاتر پست مراجعه 

نکنند. 
مهران حموله در گفت و گو با ایســنا، اظهار کرد: از 
شهروندان درخواست می کنیم برای دریافت گذرنامه به 
ویژه گذرنامه های مرتبط با اربعین به دفاتر پست مراجعه 
نکنند. وی افزود: با توجه به اینکه برای پیش ثبت نام 
اربعین در سامانه سماح نیاز به گذرنامه است و روند ثبت 

نام نیز رو به پایان است شاهد افزایش مراجعه افراد به دفاتر پلیس ۱۰+ هستیم که این مساله 
فشار مضاعفی نیز به پست برای ارسال گذرنامه  ها به دست صاحبانشان وارد می کند.

مدیرکل پست خوزستان گفت: در این زمینه از مردم درخواست داریم برای دریافت گذرنامه، به 
صورت مستقیم به دفاتر تجزیه و مبادلات پست مراجعه نکنند.

حموله عنوان کرد: همه تلاش پســت بر این اســت تا در کوتاه ترین زمان ممکن از ۲۴ تا 
۷۲ ساعت، گذرنامه ها را به دسته صاحبانشان برساند اما مردم در این خصوص صبور باشند.

وی در پایان گفت: تاکنون بیش از ۸۰ هزار گذرنامه توسط پست خوزستان توزیع شده است.

اپل در فکر تولید همزمان آیفون ۱۴ در چند کشور 
اپل می خواهد با تولید همزمان آیفون ۱۴ در 
چند کشــور، نگرانی خود در رابطه با تنش 

آمریکا و چین را مرتفع کند. 
در حالی که تقریبا فقط پنج هفته تا رونمایی از گوشی 
آیفون ۱۴ باقی مانده، to۵Mac۹ در گزارشــی گفت 
مینگ چی کو تحلیلگر اپل، گفته که برای اولین بار، اپل 
قصد دارد حداقل یکی از مدل های آیفون ۱۴ را به طور 

همزمان در چین و هند منتشر کند.
تحلیلگر TF International اشاره کرد که اپل معمولا تولید مدل های جدید آیفون را 
ابتدا در چین آغاز می کند و پس از چند ماه شروع به تولید آن ها در خطوط مونتاژ کشور های 
دیگر مانند هند و برزیل می کند. به عنوان مثال تقریبا هفت ماه پس از عرضه خط تولید آیفون 
۱۳ توسط اپل در سال ۲۰۲۱، تولید برخی از آن ها در هند آغاز شد و چند هفته بعد، خط مونتاژ 
برزیل شروع به کار کرد. البته تولید آیفون در کشور هایی غیر از چین، معمولا برای برآوردن تقاضا 

در آن کشور های خاص استفاده می شود.
با این حال، این تحلیلگر می گوید که دلیل این تصمیم اپل، مسائل ژئوپلیتیکی و تنش بین 
آمریکا و چین است که می تواند در تحویل به موقع تراشه ها و سایر لوازم از تایوان به سازندگان 
چینی طرف قرارداد اپل، مشکل ساز شود. علاوه بر این، کو تولید همزمان سری آیفون ۱۴ آینده 

در چندین کشور را »نقطه عطف مهمی برای اپل« می داند.

 آمازون اطلاعات
 گوشی تاشو گلکسی زد فولد ۴ را لو داد 

شرکت آمازون برخی اطلاعات سامسونگ را 
قبل از رونمایی رسمی لو داد. 

مطمئنا، تاکنون به خصوص در چند هفته گذشــته 
 Galaxy اطلاعات فاش شده زیادی را درباره گوشی
Z Fold۴ سامســونگ شنیده اید، اما همیشه دیدن 
اطلاعات رســمی که ظاهرا از طرف سامسونگ آمده 
است، خوشحال کننده است.به نظر می رسد آمازون هلند، 
گوشی تاشوی برتر سامسونگ را زودتر از موعد باز کرده 

 Galaxy و برخی رندر ها و مشخصات نمایشگر را به نمایش گذاشته است. گوشی هوشمند
Z Fold۴ دارای یک صفحه نمایش ۶.۲ اینچی بیرونی با نرخ تازه سازی ۱۲۰ هرتزی است 
و با یک حفره در مرکز برای دوربین سلفی طراحی شده است. صفحه نمایش تاشو به سمت 

داخل نیز قطری ۷.۶ اینچی دارد. 
هر دو نمایشگر این گوشی، مشابه مدل سال گذشته هستند، اما نسبت تصویر وسیع تری 
دارند. بیرونی ۲۳.۱:۹ است در حالی که صفحه تاشونده ۲۱.۶:۱۸ است. ضخامت گوشی هنگام 

تا شدن به ۱۵.۸ میلی متر می رسد که نسبت به طراحی سال گذشته کمی بهبود یافته است.
متأســفانه، قیمت آن هنوز فاش نشده اســت، زیرا فهرست فقط یک گزینه ذخیره سازی 
۵۱۲ گیگابایتی را بدون جزئیات بیشتر نشان می دهد. البته این ها فقش بخشی از اطلاعات 
گوشــی هوشــمند Galaxy Z Fold۴ سامســونگ بودند که درســت قبل از رویداد 

Unpacked که در ۱۰ آگوست برگزار می شود، فاش شدند.

اینتل و ایتالیا در آستانه قرارداد ۵ میلیارد دلاری 
برای تولید تراشه

ایتالیا در آستانه انعقاد قراردادی به ارزش پنج میلیارد دلار با شرکت اینتل 
برای ساخت یک کارخانه تولید نیمه رسانای پیشرفته در این کشور است. 

سرمایه گذاری های اینتل در ایتالیا، بخشی از طرح گسترده ای است که از سوی این تراشه ساز 
آمریکایی اوایل سال میلادی جاری برای سرمایه گذاری ۸۸ میلیارد دلار در ایجاد ظرفیت تولید 
در سراسر اروپا اعلام شد. این منطقه در تلاش برای کاهش وابستگی به واردات تراشه از آسیا و 
رفع کمبود عرضه ای است که باعث محدود شدن تولید در بخش استراتژیک خودروسازی شده 
است.منابع آگاه به رویترز اعلام کردند دولت ایتالیا سرگرم کار روی توافقی تا پایان اوت، پیش 
از برگزاری انتخابات سراسری در ۲۵ سپتامبر است.منابع آگاه پیشتر به رویترز اعلام کرده بودند 
رم آماده است حداکثر ۴۰ درصد از کل سرمایه گذاری اینتل در ایتالیا را که پیش بینی می شود 
از پنج میلیارد دلار اولیه افزایش پیدا کند، تامین کند.این کارخانه از فناوریهای جدید برای تولید 
کامل تراشه ها استفاده خواهد کرد.به گفته منابع آگاه، اینتل و دولت ایتالیا، فهرستی از محلهایی 
در دو منطقه ایتالیا تهیه کرده اند که برای ساخت این کارخانه از بین آنها انتخاب خواهد شد 
و یکی از محلهای مورد نظر در مناطق شمالی پیدمونت و ونتو قرار دارد. تصمیم نهایی درباره 
محل ساخت کارخانه هنوز گرفته نشده است. لومباردی، آپولیا و سیسیلی هم در ابتدا به عنوان 
محل ساخت کارخانه بررسی شده بودند. میزان سرمایه گذاری اینتل و میزان کمک مالی که 
دولت ایتالیا تامین خواهد کرد نیز هنوز مشخص نشده است.تحت قانون تراشه که هدف آن 
تامین مالی تاسیسات نیمه رسانای نوآورانه است، کمیسیون اروپا اوایل امسال اعلام کرد ۱۵ 
میلیارد یورو علاوه بر سرمایه گذاری دولتی و خصوصی تا سال ۲۰۳۰ فراهم کرده است. این 
بودجه علاوه بر ۳۰ میلیارد یورو سرمایه گذاری دولتی است که پیش از این برنامه ریزی شده 
است. ایتالیا تاکنون ۴.۱۵ میلیارد یورو تا سال ۲۰۳۰ برای جذب تراشه سازان و سرمایه گذاری 
در کاربردهای صنعتی فناوریهای نوآورانه اختصاص داده است.بر اساس گزارش رویترز، دولت 
ایتالیا همچنین سرگرم مذاکره با شرکتهای تراشه سازی دیگر شامل شرکت فرانسوی ایتالیایی 

STMicroelectronics  و TSMC است.

 رکود  اقتصادی 
باعث کاهش فروش گوشی در اروپا شد 

گزارش بازار گوشی های هوشمند در اروپا نشان دهنده افت شدید فروش در این 
قاره است. 

 Counterpoint Research اگر بتوان به جدیدترین تخمین های فصلی منطقه ای که توسط
گردآوری شده است اعتماد کرد، تنها حدود ۴۰ میلیون گوشی هوشمند در اروپا بین آوریل تا ژوئن امسال 
فروخته شده که نشان دهنده کاهش شدید ۱۱ درصدی نسبت به سه ماهه دوم ۲۰۲۱ و و ۱۳ درصدی 
ســه ماهه اول ۲۰۲۲ است. نکته دیگر این است که ظاهراً این کمترین میزان ثبت شده از سه ماهه 
دوم سال ۲۰۲۰ است.غربی ها می گویند مقصر اصلی، تنش بین روسیه و اوکراین است، اما این همه 
ماجرا نیست و همه گیری کرونا و رکود جهانی مطمئنا سهم بسیار بیشتری در این موضوع دارند. رکود 
اقتصادی در بسیاری از کشور ها به چالشی بزرگ تبدیل شده و آشکارا به کاهش تقاضا و افزایش قیمت 
دستگاه های تلفن همراه کمک می کند.با در نظر گرفتن تمام این موارد، سامسونگ و اپل توانسته اند در 
مقایسه با سه ماهه دوم سال ۲۰۲۱، تعداد فروش خود را در این منطقه افزایش دهند.البته در واقع هم 
سامسونگ و هم اپل در سه ماهه دوم امسال، نسبت به سه ماهه اول، گوشی های هوشمند کمتری را در 
اروپا فروخته اند، اما به دلیل ناتوانی شیائومی در تکرار نمایش باورنکردنی خود، این شرکت ها جایگاه های 

اول و دوم را حفظ کرده اند.

اعضای هیئت مدیره اتحادیه کسب و کارهای مجازی نشست 
مشترکی با حضور رئیس کمیســیون صنایع مجلس و معاون 

تجارت و خدمات وزارت صمت برگزار کردند.
به گزارش از وزارت صنعت، معدن و تجارت، رئیس جدید اتحادیه کســب و 
کارهای مجازی طی نشســت مشترکی با حضور دو تن از نمایندگان مجلس، 
معاون تجارت و خدمات وزارت صمت و مدیران این معاونت به همراه اعضای 

هیأت مدیره این اتحادیه به بیان گزارشی از وضعیت این اتحادیه پرداخت.
در این دیدار که به میزبانی معاونت تجارت و خدمات وزارت صمت برگزار شد، 
رئیس کمیسیون صنایع و معادن و رئیس کارگروه اقتصاد دیجیتال مجلس شورای 
اسلامی، ضمن استماع گزارشی از وضعیت کسب و کارهای مجازی در کشور و 

روند تغییرات اخیر در این اتحادیه، دیدگاه های خود را نیز بیان کردند.
رئیس جدید اتحادیه در این نشست ضمن بیان مشکلات اتحادیه در سال های 
اخیر گفت: بسیاری از مشکلاتی که امروز کسب و کارهای مجازی با آن روبه 
رو هستند به این دلیل است که از منافع آنها در نهادهای قانونی حمایت نشده و 
اقلیت خاص بر اتحادیه حاکم بودند و حتی اجازه تشکیل جلسات هیئت مدیره را 
نمی دادند و حدود ۷ ماه است هیئت مدیره نداشته ایم و در سال ۱۴۰۰ نیز کمتر از 

نصف کف تعداد لازم هیئت مدیره برگزار شد.
فرشاد وکیل زاده که قبلًا نایب رئیس اتحادیه )طبق تعداد رأی در انتخابات( بوده 
و هم اکنون بر اساس استعفای رئیس سابق، با تأیید دبیرخانه هیئت عالی نظارت 
بر اصناف کشور به عنوان رئیس اتحادیه اعتبارنامه دریافت کرده است افزود: طبق 
قوانین و مقررات، لازم بود که روند عضوگیری اتحادیه در هیئت مدیره مطرح شود 
ولی در هیچ جلسه ای مطرح نشد؛ لذا اینکه اکنون تعداد اعضای اتحادیه حدود 
۳ درصد فعالان است و از همین تعداد نیز درصد قابل توجهی غیرفعال هستند، با 

نظارت هیئت مدیره نبوده است.
وکیل زاده ضمن اعلام برنامه های جدید اتحادیه در عضوگیری گســترده و 
برگزاری سریع انتخابات و تفکیک اتحادیه گفت: در ماه های گذشته رئیس سابق 
اتحادیه بارها استعفای خود را اعلام کردند و در هیئت مدیره نیز با ۳ رأی از ۵ رأی، 
صورت جلسه پذیرش استعفا به صورت امضا شده وجود دارد؛ ولی اتاق اصناف 
ایران از انجام وظایف قانونی خود احتراز کرد و اعلام کردند که طبق اساسنامه 

باید نصف به علاوه یک نفر رأی می دادند که معادل سه و نیم نفر می شود و لذا 
امضای ۳ نفر از ۵ نفر را به رسمیت نمی شناختند.وی افزود: طبق آئین نامه باید 
دبیرخانه هیئت عالی نظارت بر اصناف ورود می کرد که به اعتقاد ما دبیرخانه هم 
تعلل داشت و ما هم از اتاق و هم از دبیرخانه شکایت داریم و از نمایندگان محترم 

مجلس درخواست داریم از اکثریت واحدهای صنفی در برابر اقلیت دفاع کنند.
رئیس کمیسیون صنایع و معادن و نایب رئیس فراکسیون دانش بنیان مجلس 
شورای اسلامی در این نشست از تعامل سازنده دولت و بخش خصوصی در این 
جلسه ابراز خرسندی کرد و گفت: اخیراً موضوعاتی در خصوص این اتحادیه در 
رسانه ها به گوش می رسید و ما هم در مجلس گزارش هایی در این باره دریافت 
می کردیم. اما وظیفه ما نمایندگان این اســت که مراقبت کنیم با اظهارنظر یا 
قضاوت نسنجیده درباره این موضوعات به حواشی دامن نزنیم. خدا را شکر این 
اتحادیه توانست از مجرای قانونی کارها را سامان ببخشد و اکنون فقط وقت کار 

کردن است.
مصطفی طاهری با اشــاره به پیگیری های انجام شده در معاونت تجارت و 
خدمات وزارت صمت برای کمک به حل مشکلات اتحادیه کسب و کارهای 
مجازی افزود: اینکه در گذشته چه شده است، ما نمی توانیم قضاوتی بکنیم. چون 
نــه دانش این کار را داریم و نه از همه جوانــب کار خبر داریم. اما به تجربه و 
تخصصی که در معاونت تجارت و خدمات وزارت صمت وجود دارد اعتماد داشته 
و به تصمیماتی که درباره این اتحادیه گرفته شده از جمله تفکیک آن به دو اتحادیه 

تولیدی و خدماتی احترام می گذاریم و حمایت می کنیم.
نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شــورای اسلامی از آمادگی مجلس 
شــورای اسلامی و مرکز پژوهش های مجلس برای هر گونه کمک حقوقی و 
تقنینی برای تقویت فعالیت کسب و کارهای مجازی خبر داد و افزود: این حوزه از 
جمله مهمترین زیرحوزه های دانش بنیان است و بسیار اشتغال زاست و باید موانع 

توسعه آن سریعاً برداشته شود.
طاهری از پیشنهاد یکی از اعضای هیئت مدیره اتحادیه در جهت ایجاد اتاق 
کسب و کارهای مجازی کشور استقبال کرد و از اتحادیه خواست پیشنهاد آن را با 

همکاری مرکز پژوهش های مجلس ارائه دهند.
مجتبی توانگر رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس شورای اسلامی نیز در 

بخش دیگری از نشست، تلاش های صورت گرفته توسط اعضای هیئت مدیره 
اتحادیه کسب و کارهای مجازی و حمایت های معاونت تجارت و خدمات وزارت 
صمت از این کسب و کارها را تحسین کرد و گفت: باور ما این است که مجلس 
باید از ظرفیت خود برای کمک به کسب و کارهای مجازی و دانش بنیان حمایت 
کند و با توجه به ظرفیت خوبی که در بین فعالان همین کسب و کارها وجود 
دارد، هرگونه طرح یا لایحه ای که قرار اســت برای سیر مراحل قانونگذاری به 
مجلس بیاید، باید از دل همین کسب و کارها بیرون بیاید و شالوده کلی آن را 

خودشان طراحی کنند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی به موضوع تفکیک اتحادیه 
کسب و کارهای مجازی اشاره کرد و افزود: نظر ما از ابتدا بر تفکیک این اتحادیه 
بود تا بتوانند به طور تخصصی کارها و فعالیت های خود را دنبال کنند. بعد که 
جلساتی در این باره تشکیل شد و گزارش هایی دریافت کردیم، دیدیم نظر معاونت 
تجارت و خدمات وزارت صمت بسیار به ما نزدیک است و آقای شاه میرزایی و 
همکارانشان همین نظر را دارند.توانگر به توجه به فرصت های بسیار زیادی که 
 )Fin Tech( در حوزه اقتصاد دیجیتال وجود دارد، به موضوعاتی نظیر فینتک
و رمزارز اشاره کرد و گفت: باید اجازه فعالیت به شرکت های دانش بنیان در این 
حوزه ها داده شود و البته خود نظام صنفی به ویژه اتحادیه باید نظارت لازم را بر 

فعالیت کسب و کارها داشته باشد که مردم نیز متضرر نشوند.
معاون تجارت و خدمات وزارت صمت نیز، در این نشست با اشاره به اهمیت 
کســب و کارهای مجازی گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت توجه ویژه به 

کسب و کارهای مجازی داشته و حداکثر تعامل با فعالان این حوزه را در دستور 
کار خود قرار داده و در این چند ماه اقدامات مهمی انجام شده است که یکی از آنها 

اصلاح روند صدور »ای نماد« بوده است.
شاه میرزایی افزود: در گذشته بین مرکز توسعه تجارت الکترونیکی وزارتخانه 
و اتحادیه کسب و کارهای مجازی، روابط مطلوب نبوده است، ولی امروز رابطه 
دو سویه و مفاهمه خوبی برقرار شده و نه تنها ما برای تسهیل فرایندهای صدور 
مجوز گام های مهمی برداشته ایم، بلکه معتقدیم این کسب و کارها می توانند در 
امور حاکمیتی و اجرای مأموریت های وزارت صمت از جمله در بحث تنظیم بازار 
و ارتقای شفافیت نظام توزیع به دولت کمک کنند و نباید همه کارها را در قالب 

سامانه جامع تجارت انجام دهیم.
وی به کثرت حوزه ها و نفرات مشغول در این نوع از کسب و کار اشاره کرد و 
ادامه داد: تعداد فعلی اعضای اتحادیه که حدود ۳ هزار عضو هستند، عدد قابل 
قبولی نیست، چون به هر کدام از مراجعی که آمارهایی در اختیار دارند مراجعه 
می کنیم، تعداد این کسب و کارها را بیش از ۳۰۰ هزار مورد نشان می دهند. این 
مسئله وظیفه سنگینی را متوجه رئیس جدید اتحادیه می کند و انتظار داریم که 
رسیدگی دقیق و سریع به درخواست متقاضیان عضویت که بعضاً از مدت ها قبل 

راکد مانده را در دستور کار قرار دهند.
شاه میرزایی نامگذاری سال جاری به »تولید؛ دانش بنیان، اشتغال آفرین« توسط 
مقام معظم رهبری و سفارش همیشگی ایشان مبنی بر توجه ویژه به فعالیت های 
دانش بنیان را مورد تأکید قرار داد و از سیاست های جدید این معاونت مبنی بر 
تخفیف در هزینه های صدور و تمدید پروانه کسب و نیز تسهیلات و خدمات جدید 

مرکز توسعه تجارت الکترونیکی خبر داد.
در این نشســت، مدیران معاونت تجارت و خدمات از جمله امین کلاهدوزان 
سرپرست جدید مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، محمدحسین قمری سرپرست 
جدید دفتر خدمات عمومی )مرکز اصناف سابق( و مدیرکل دفتر آماد و توزیع نیز 
گزارشی از فعالیت ها و اقدامات مرتبط خود با حوزه کسب و کارهای مجازی را 
به حضور نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی ارائه کردند. اعضای هیئت 
مدیره اتحادیه کسب و کارهای مجازی نیز برنامه ها و چشم انداز فعالیت خود در 

دوره جدید فعالیت را تشریح کردند.

نشست اتحادیه کسب وکارهای مجازی با معاون صمت و رئیس کمیسیون صنایع

اخبار کوتاه 

ایران  روابط عمومی سازمان فضایی 
تاکید کــرد: ماهواره خیــام، ماهواره  
سنجش از دور و متعلق به ایران است 
و تمامی فرامین مربــوط به کنترل و 
بهره برداری از آن از روز اول و بلافاصله 
از پرتاب توســط کارشناسان  پس 
فضایی  پایگاه های  در  مستقر  ایرانی 
متعلق بــه وزارت ارتباطات در خاک 

کشورمان انجام و صادر خواهد شد.   
روابط عمومی ســازمان فضایی ایران درباره 

ماهواره »خیام« که در هفته جاری از پایگاه فضایی بایکونور قزاقستان با پرتابگر 
سایوز به فضا پرتاب خواهد شد اطلاعات تازه ای را مطرح کرد.

به گفته روابط عمومی سازمان فضایی ایران، ماهواره خیام یک ماهواره سنجش 
از دور و متعلق به جمهوری اسلامی ایران است. تمامی فرامین مربوط به کنترل و 
بهره برداری از این ماهواره از روز اول و بلافاصله پس از پرتاب توسط کارشناسان 
ایرانی مستقر در پایگاه های فضایی متعلق به وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 

در خاک جمهوری اسلامی ایران انجام و صادر خواهد شد.
مرکز کنترل عملیات ماهواره، ارســال فرامین و ایســتگاه های اخذ داده های 
ماهواره ای ماهواره خیام تنها در خاک جمهوری اسلامی ایران و تحت مدیریت 
سازمان فضایی ایران است و مهندسان و محققان ایرانی در آن مستقر هستند. 

ارسال فرامین و دریافت اطلاعات از این ماهواره 
تماما طبق الگوریتم رمزنگاری شده ای که قبلا 
توسط محققان ســازمان فضایی در آن تعبیه 
شده اســت انجام شــده و در این فرآیند هیچ 
کشور دیگری امکان دسترسی به اطلاعات آن 
را نداشته و برخی شایعات منتشره در خصوص 
استفاده از تصاویر این ماهواره برای مقاصد نظامی 

سایر کشورها صحت ندارد.
با توجه به فعالیت ها و اهداف صرفا صلح آمیز و 
غیرنظامی سازمان فضایی ایران، تصاویر ماهواره 
خیام برای ارتقای توانایی مدیریت و برنامه ریزی کشــور در حوزه های مختلف 
کشــاورزی، منابع طبیعی، محیط زیســت، منابع آبی، معادن و پایش مرزها و 
مدیریت حوادث غیرمترقبه استفاده می شود و نیروهای دفاعی کشور برای رفع 
نیازهای خود مســیرهای اختصاصی و منحصر به فرد خود را به لحاظ فنی و 
راهبردی پیگیری می کنند. همانطور که مسیر توسعه ماهواره های بومی در کشور 
یک مسیر غیر قابل حذف و غیر قابل انکار است، همکاری های بین المللی نیز نه 
تنها صنعت فضایی ایران را وارداتی نخواهد کرد بلکه به زودی و با لطف الهی و 
عزم جدی محققین ایرانی، این صنعت در کشور تبدیل به یک صنعت صادر کننده 
خواهد شد. سایر ویژگی ها و موضوعات مربوط به ماهواره خیام توسط سازمان 

فضایی جمهوری اسلامی ایران متعاقبا اعلام خواهد شد.

اطلاعات به دســت آمــده از منابع 
آگاه نشــان می دهد فروش ضعیف، 
سامســونگ را وادار کرده اســت در 
آستانه رکود اقتصادی، تولید تلفن های 
هوشمند را بی سر و صدا کاهش دهد. 
همزمان با پیش بینی رکود اقتصاد جهانی از 
سوی تحلیلگران بازار، به نظر می رسد شواهد 
مالی از افزایش هزینه مصرف کنندگان در دوران 
پساکرونا، کاهش پیدا کرده است. در حالی که 
سازندگان بهترین تلفنهای هوشمند اندرویدی 

تحت تاثیر تغییر رفتار مصرف کننده و کاهش هزینه مصرف کننده، با کاهش 
فروش روبرو شده اند، اما ظاهرا سامسونگ حاضر نشده است به تاثیر این وضعیت 

بر تولید محصولات و برنامه های تولیدش اذعان کند.
اگر چه سامسونگ پیش از این فروش ثابت تلفن هوشمند در نیمه دوم سال 
۲۰۲۲ را پیش بینی کرده بود، اما گزارش انحصاری رویترز، وضعیت متفاوتی را 
در دو کارخانه این شرکت کره ای در ویتنام ترسیم کرده است. این دو کارخانه، 
عامل نیمی از تولید سالانه تلفنهای هوشمند سامسونگ هستند و کارخانه تای 
گوین، ۱۰۰ میلیون دســتگاه در سال تولید می کند. با این حال صحبت ها با 
چندین کارگر این کارخانه حاکی از آن است که بعضی از خطوط تولید به جای 
شش روز معمول،  تنها سه یا چهار روز در هفته فعالیت می کنند و اضافه کاری 

هم وجود ندارد.
اگر صحبتهای این کارگران درست باشد، به 
معنای کندی کســب و کار سامسونگ است. 
با این حال طبق گزارش رویترز، ممکن است 
این شــرکت کمبود تولید در ویتنام را با کمک 
کارخانه هایش در هند و کره جنوبی، جبران کند. 
این برند ظاهرا هیــچ برنامه ای برای کاهش 

اهداف تولید سالانه در ویتنام ندارد.
کارگران ویتنامی سامسونگ نگران از دست 
دادن کار و کاهش دســتمزد هستند. برندهای 
فناوری بزرگی مانند گوگل و مِتا، استخدام را آهسته کرده اند و برندهایی مانند 
مایکروسافت و نت فلیکس، با اشاره به کاهش هزینه مصرفی و نزدیک شدن 

رکود اقتصادی، کارکنانشان را تعدیل کرده اند.
از نظر برخی، این تغییرات به عنوان مهیا شدن سامسونگ برای کاهش بودجه 
مصرف کننده برای محصولات پایین رده و میان رده قابل تفسیر است. گزارش 
مالی ســه ماهه دوم سامسونگ، رشد ۱۲ درصدی سود را نشان داد اما پس از 
گزارش درباره افزایش موجودی مدلهای ارزان قیمت، این شرکت ممکن است 
به گوشی های مدل بالاتر متمرکز شود. این اقدام به سامسونگ کمک خواهد 
کرد توان رقابتش در برابر اپل را حفظ کرده و سهم بازارش را تا زمان رفع رکود، 

از دست ندهد.

 کنترل ماهواره توسط کارشناسان ایرانی مستقر
 در پایگاه های فضایی وزارت ارتباطات

 تولید گوشی های سامسونگ 
کاهش  پیدا کرد 

 سیستم هایی ابداع شده که در قالب 
آنها از پهپادهای »خــوب« برای از کار 
انداختن پهپادهای »دشــمن« استفاده 
می شود و یکی از جدیدترین آنها مانع 
سقوط پهپادهای خنثی شده نیز می شود.

برای خنثی کردن پهپادهایی که ماموریت هایی 
مانند مأموریت های جاسوسی انجام می دهند یک 
سیستم جدید طراحی شده که رویکرد ایمن تری را 
اتخاذ می کند و مانع از آن می شود که پهپادهای 

کنترل شده به سادگی روی زمین سقوط کنند.
در بسیاری از سیستم های مبتنی بر مقابله پهپاد با پهپاد، پهپاد مدافع توری را به سمت پهپاد دشمن 
شلیک می کند. سپس پروانه های پهپاد دوم در تور شلیک شده گرفتار شده و از چرخش باز می ایستند و 
 این امر باعث سقوط پهپاد بر روی زمین می شود که ممکن است بر روی افراد، خودروها، ساختمان ها و 

غیره بیفتد.
پروژه AUDROS قاره اروپا )سیستم پهپاد خودکار( برای ابداع یک سیستم جایگزین کم خطرتر در 
نظر گرفته شده است. در قالب نسخه فعلی این سیستم، یک پهپاد هشت پره یا اکتوکوپتر به نام پنجه یک 

توسط شرکت فلای ۴ فیوچر در جمهوری چک ساخته شده است.
هنگامی که یک پهپاد دشــمن که در حال نزدیک شدن است شناسایی می شود، پهپاد پنجه یک به 
طور مســتقل از زمین بلند می شود، به سمت محل آن پهپاد پرواز می کند، خود را بالای آن پهپاد قرار 
می دهد، سپس یک ردیف از طناب های آویزان را آزاد می کند که در دو بوم تاشو در قسمت زیرین آن 

مستقر شده اند. 
ملخ های پهپاد دشمن در آن طناب ها که مانند تور هستند، گیر می کنند. از آنجایی که این طناب ها هنوز 
به پهپاد پنجه یک متصل هستند، پهپاد شکار شده تا زمانی که فرود بیاید در زیر آن آویزان می ماند و 

سقوط نمی کند.
این سیستم اخیراً با موفقیت در جمهوری چک و با همکاری نزدیک با سازمان زندان های چک آزمایش 
شده است، زیرا یکی از کاربردهای احتمالی این فناوری جلوگیری از استفاده از پهپادها و هواپیماهای بدون 

سرنشین برای قاچاق اقلام مختلف به داخل یا خارج از زندان است.

شرکت های فناوری اطلاعات هند، مانند همتایان جهانی 
خود، توجه بیشــتری به چارچــوب محیطی، اجتماعی 
و حاکمیتی خود دارند زیرا مشــتریان قبــل از امضای 
قراردادهای فناوری در نظر گرفتن این چارچوب را به عنوان 

یک عامل مهم آغاز کرده اند. 
به نقل از فایننشال اکســپرس، به عنوان مثال، ویپرو)شرکت جهانی 
ارائه دهنده راهبرد، فناوری و خدمات مشاوره تجاری مبتنی بر نوآوری 
Wipro( متعهد است که انتشــار گازهای گلخانه ای خود را تا سال 
۲۰۴۰ به صفر برســاند. دکتر تیری دلاپورت، مدیرعامل شرکت ویپرو 
گفت: شاخص حاکمیت محیطی، اجتماعی و شرکتی نه تنها در برنده 
شدن معاملات مهم است بلکه در به دست آوردن استعدادهای مناسب نیز 
مهم است. من در چند سال گذشته استعدادهای بسیار زیادی را استخدام 
کرده ام. منحصر به فرد بودن بنیاد عظیم پرمجی و فرهنگ ویپرو یکی از 

دلایل مهم پیوستن آنان به ماست، زیرا این مورد مهم است.
شرکت فناوری های اچ ســی ال)HCL( به کاهش ۵۵.۹ درصدی در 
سرانه ردپای کربن )میزان کل انتشار گاز گلخانه ای ایجاد شده توسط 
سازمان، رویداد، محصول یا شخص( بین سال های ۲۰۱۰ و ۲۰۲۰ دست 
یافته است. این شرکت بخش انرژی تجدیدپذیر از مصرف انرژی کلی 
خود را به ۱۰.۴ درصد در سال مالی ۲۰ افزایش داده است و از سال ۲۰۱۳ 

تاکنون ۲۳.۵ درصد مصرف آب سرانه را کاهش داده است.
دکتر ســی ویجایاکومار، مدیرعامل فناوری های اچ ســی ال در یک 
گفت وگوی رسانه ای اخیر گفت: من معتقدم شاخص حاکمیت محیطی، 
اجتماعی و شرکتی  برای مشتریان ما اهمیت بیشتری پیدا می کند. ما در 
بسیاری از معیارهای حاکمیت محیطی، اجتماعی و شرکتی به خوبی عمل 
می کنیم. اگر شما دیدگاه و رهبری فکری در مورد حاکمیت محیطی، 
اجتماعی و شرکتی داشته باشید، دسترسی بهتری به مشتریان، اشتراک 

ذهنی بهتر و پیروزی خواهید داشت.
خدمات مشاوره ای تاتا )TCS( یک هدف جدید کاهش کربن را برای 
کاهش انتشار گازهای گلخانه ای مطلق تا سال ۲۰۲۵ )با سال پایه ۲۰۱۶( 
تا ۷۰ درصد و رسیدن به انتشار صفر خالص تا سال ۲۰۳۰ تعیین کرده 

است. این امر به دنبال تحقق هدف قبلی شرکت است؛ یعنی ردپای کربن 
خاص خود را زودتر از برنامه در سال مالی ۲۰ )با سال مالی ۲۰۰۸ به عنوان 

سال پایه( به نصف کاهش داد.
ان جی ســابرامانیام، مدیرعامل و مدیر اجرایــی TCS، در گزارش 
ســالانه خود گفت: هدف صفر خالص ما بر تعهد مجدد ما به مراقبت 
از محیط زیست تاکید دارد. برای محدود کردن انتشار گازهای گلخانه ای 
و محــدود کردن گرمایش زمین به کمتر از دو درجه بلکه به ۱.۵ درجه 
سانتی گراد، در مقایسه با ســطوح پیش صنعتی، همه سازمان ها باید 
مدل های تجاری موجود را بازنگری کنند و توســعه پایدار را هدف قرار 

دهند.
شرکت فناوری اطلاعات اینفوسیس )Infosys(سفر اقدام اقلیمی خود 
را در ســال ۲۰۰۸ آغاز کرد و در ســال مالی ۲۰، کربن خنثی شد که 
۳۰ سال جلوتر از جدول زمانی تعیین شده توسط توافقنامه پاریس است. 
در سال مالی ۲۲، اینفوسیس ۵۳.۸ درصد از نیاز برق مصرفی خود در هند 
را از طریق منابع تجدیدپذیر تامین کرد. تا سال ۲۰۳۰، هدف آن کاهش 
انتشار گازهای گلخانه ای مطلق در محدوده یک و دو تا ۷۵ درصد و انتشار 

محدوده ۳ تا ۳۰ درصد است.
دکتر دباشــیس چاترجی، مدیرعامــل مایندتری گفــت: حتی در 
مایندتری)Mindtree ( شرکت فناوری اطلاعات هندی، ابتکارات 
حاکمیت محیطی، اجتماعی و شرکتی یک اولویت تجاری است. پایداری 

و در نتیجه حاکمیت محیطی، اجتماعی و شرکتی، به طور تقریبی برای 
همه مشــتریان ما به یک اولویت در سطح هیئت مدیره تبدیل شده 
است. آنان به طور فزاینده ای به دنبال مشارکت با سازمان هایی هستند 
که حاکمیت محیطی، اجتماعی و شــرکتی برای آنان بخش مرکزی 

راهبردی است.
تحلیلگران بر این باورند که تقاضای فزاینده ای در میان مشتریان برای 
همسویی با اهداف حاکمیت محیطی، اجتماعی و شرکتی سازمانشان با 
انتخاب ارائه دهندگان فناوری وجود دارد که می توانند اهداف توسعه پایدار 

را تحقق بخشند.
شرکت های فناوری اطلاعات فرصت بزرگی را برای ایفای نقش کلیدی 
در توانمندسازی این نتایج توسعه پایدار تشکیلات اقتصادی، در یک نوع 
مدل مسئولیت مشــترک می بینند. آن ها می خواهند با افشای مزایا و 
ویژگی های حاکمیت محیطی، اجتماعی و شرکتی در ارائه های محصول 
یا خدمات، از دریچه ارزش های پیشــنهادی و قابلیت های خدمات، بر 

افزایش علاقه و سرمایه گذاری منفعت کسب کنند.
برای شــرکت های فناوری اطلاعات که در یک محیط بیش رقابتی 
فعالیت می کنند، افزایش تمرکز بر حاکمیت محیطی، اجتماعی و شرکتی 
می تواند تفاوت بین برد یا باخت یک معامله باشد. آپوروا چابرا، تحلیلگر 
اصلی گارتنر)شرکت پژوهشی و مشاوره آمریکایی( گفت: این شرکت ها 
برای داشتن قابلیت های متمایزکننده که نه تنها از اهداف فعلی حاکمیت 
محیطی، اجتماعی و شرکتی پشتیبانی می کنند بلکه می توانند نیازهای 

آینده را نیز پشتیبانی کنند، در اولویت قرار خواهند گرفت.
بزرگان فناوری جهانی حتی مسیر کســب را برای ایجاد دستور کار 
حاکمیت محیطی، اجتماعی و شرکتی خود در پیش گرفته اند. اکسنچر 
)Accenture(  سه خرید جدید متمرکز بر توسعه پایدار در سه ماهه 
ســوم سال مالی ۲۲ انجام داد. در ماه آوریل، دو شرکت مشاوره توسعه 
)Avieco(مستقر در بلژیک و ایویکو)Greenfish( پایدار گرین فیش

مستقر در بریتانیا را خریداری کرد. در ماه مه، اکانت )akzente( مستقر 
در آلمان را خریداری کرد، یک مشــاوره توسعه پایدار که به شرکت ها 

کمک می کند تا توسعه پایدار را در هسته کسب وکار خود ایجاد کنند. 

 فناوری جدید پهپادی
 برای شکار ایمن پهپادهای دشمن

شرکت های فناوری اطلاعات که بر اهداف سبز تکیه کردند

اخطاریه دفترخانه 
نــام و نــام خانوادگــی مخاطــب : اقــای رضــا عاشــوری گورابــی شــغل ازاد ادرس مجهــول المــکان موضــوع اقــای رضــا 
عاشــوری گورابــی در راســتای اجــرای حکم قطعــی شــماره 0000747 مــورخ 1401/04/20 شــعبه دوم دادگاه خانواده 
رشــت در خصــوص ثبــت طــاق بــه درخواســت همســر شــما خانــم مــژگان ســلیمانی تــازه آبــادی و اعمــال وکالــت 
لــذا شــما پــس از رویــت اخطــار اول ده روز فرصــت داریــد جهــت ثبــت طــاق بــه دفترخانــه شــماره 31 طــاق رشــت 

واقــع در چهــارراه میکائیــل کوچــه اســتقامت مراجعــه نمایند. 
دفترخانه شماره 31 طلاق رشت  7717 

مفقودی 
ســند کمپانــی خــودروی وانــت پیــکان تیــپ OHV 1600 بــه رنــگ ســفید روغنــی مــدل 1388 شــماره انتظامــی 
596 ب 18 ایــران 46 و شــماره شاســی NAAA46AA9AG092428 و شــماره موتــور 11488064106 متعلــق 
بــه اقــای مهــران محبــوب بشــری مفقــود و ازدرجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد                                        7714

وزیر ارتباطات با اشاره به برگزاری »فن-چالش موتورهای 
فضایی سرمازا« نوشــت: برگزاری این فن-چالش ضمن 
شناسایی ظرفیت ها و نیازهای صنعت فضایی به شرکت های 
دانش بنیان، باعث می شود با برنامه ریزی مناسب، در جهت 

دستیابی به این فناوری پیشرفته استفاده شود. 
»عیســی زارع پور« روز یکشــنبه وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 

اینستاگرام نوشت: یکی از الزامات تزریق ماهواره در مدارهای بالای زمین، به 
ویژه مدارهای زمین آهنگ یعنی ۳۶ هزار کیلومتری از سطح زمین، دستیابی 
به دانش و فناوری ساخت ماهواره بر با »موتور پیشرانه فوق سرد« است که 
به »موتورهای سرمازا« یا »کراژنیک« مشهور هستند. این موتورها، راندمان 
بسیار بالایی دارند و می توانند ماهواره های بسیار سنگین در حد چند تن را در 
مدار زمین آهنگ قرار دهند. وزیر ارتباطات افزود:  به همت سازمان فضایی، 

معاونت علمی و فناوری ریاست جمهور، صندوق نوآوری و شکوفایی و سایر 
دستگاه های ذیربط و مشارکت فعال شرکتهای دانش بنیان و نخبگان کشور، 
»فن-چالش موتورهای فضایی سرمازا« در این هفته برگزار شد که ضمن 
ارائه نیازهای صنعت فضایی به شرکت های دانش بنیان، ظرفیت های بالقوه 
کشور در این حوزه شناسایی شد تا در ادامه مسیر با برنامه ریزی مناسب از آنها 

در جهت دستیابی به این فناوری پیشرفته استفاده شود.

وزیر ارتباطات اعلام کرد:

نخبگان کشور در مسیر دستیابی به دانش »موتورهای فضایی سرمازا«


